

ISSN 2096- 3122

06

2021

第28卷 第6期
VOL.28 NO.6

【双月刊】



RCCSE中国核心期刊
中国高校民族类特色科技期刊

海南热带海洋学院学报

JOURNAL OF HAINAN TROPICAL OCEAN UNIVERSITY



中国·三亚
SANYA CHINA

目次

南海研究

主持人:郭渊

主持人导语:南海研究的经纬脉络(七) 郭渊(1)

韩振华先生对国外南海文献的运用及其贡献

——谨以此文纪念韩振华先生百年诞辰 郭渊(3)

近代厦门—南洋航线的客轮营运

——从韩振华先生的古代南海贸易研究谈起 吴怡瑾(12)

风帆船时代海南岛渔民的海外贸易与移民

——兼论《更路簿》中的海外更路 周俊,王一凡(19)

“西沙事件”前后中国南海海疆认知演变与主权捍卫 黄莹莹,温小平(29)

美国南海军事化的历史、现状及我国的应对策略 韩革,马建英(36)

黎族研究

黎族作家文学中的景观书写 黄浩平,许慧敏(47)

黎族传统文化与生物多样性的保护 祁永超,石超(55)

当代海南论坛

海南自由贸易港通关便利化制度的推进路径 刘雨宵,张丽娜(63)

期刊基本参数:CN 46-1085/G4*1994*b*16*128*zh*p*¥10.00*700*16*2021-12

海南城乡融合空间审视与影响因素分析 王 平,宋洁华,陈 妍(70)

语言景观视角下海南酒店名称分析 丛 琳(80)

海南历史文化研究

“海南苗族被迫进入深山说”质疑 王献军(87)

海南民间伏波信仰的特点 谢国先,丁晓辉(93)

哲 学

《理想国》和《道德经》政治哲学之比较 程 呈,张昊雷(101)

曹植的天人意识和“曹子哲学” 夏洵若(108)

历 史 学

汉代徙民策略及其影响 顾丽华(115)

宋代广南西路“蛮乱”述论 颜有福(121)

MAIN CONTENTS

Remarks from the Host: Research Venation of South China Sea(VII) *GUO Yuan*(1)

Mr. Han Zhenhua's Application and Contribution to Foreign South China Sea Literature
—To Commemorate the Centennial Birthday of Mr. Han Zhenhua *GUO Yuan*(3)

Passenger Ship Operation of Xiamen-Nanyang Route in Modern Times
—From Han Zhenhua's Study of Ancient South China Sea Trade *WU Yijin*(12)

Overseas Trade and Immigration of Hainan Fishermen in the Days of Sail
—Overseas Sea Routes in *Genglubu* *ZHOU Jun, WANG Yifan*(19)

Cognitive Evolution and Sovereignty Defense of the Coastal Areas in South China Sea before and after
the "Xisha Incident" *HUANG Yingying, WEN Xiaoping*(29)

History and Current Situation of US Militarization of the South China Sea and China's Countermeasures
..... *HAN Ge, MA Jianying*(36)

Landscape Writing in Li Nationality Writers' Literature *HUANG Haoping, XU Huimin*(47)

Li's Traditional Culture and Biodiversity Conservation *QI Yongchao, SHI Chao*(55)

Path to Promote Customs Clearance Facilitation System of Hainan Free Trade Port
..... *LIU Yuxiao, ZHANG Lina*(63)

Spatial Survey of Urban-rural Multidimensional Integration in Hainan and Analysis of Influencing Factors
..... *WANG Ping, SONG Jiehua, CHEN Yan*(70)

Hotel Names in Hainan from the Perspective of Linguistic Landscape *CONG Lin*(80)

Questioning the Theory that Miao Nationality in Hainan Was Forced to Enter the Remote Mountains
..... *WANG Xianjun*(87)

Characteristics of Folk Fubo Belief in Hainan *XIE Guoxian, DING Xiaohui*(93)

Comparison between the Political Philosophy of *The Republic* and *Tao Te Ching*
..... *CHENG Cheng, ZHANG Haolei*(101)

Cao Zhi's "Heaven-Human" Consciousness and Cao Zi Philosophy *XIA Xunruo*(108)

Migration Strategy and Its Influence in Han Dynasty *GU Lihua*(115)

"Barbaric Chaos" of Guangnanxilu in the Song Dynasty *YAN Youfu*(121)

封面设计: 柳霁轩

海南热带海洋学院学报

HAINAN REDAI HAIYANG XUEYUAN XUEBAO

(1994年创刊 双月刊)
第28卷 第6期 (总第141期)
2021年12月26日出版

JOURNAL OF HAINAN TROPICAL OCEAN UNIVERSITY

(Started in 1994 , Bimonthly)
Vol.28 No.6 (Serial No. 141)
Published on December 26, 2021

主管单位 海南热带海洋学院
主办单位 海南热带海洋学院
主 编 李景新
执行主编 王旭东
编辑出版 《海南热带海洋学院学报》编辑部
地 址 海南省三亚市育才路1号
邮 编 572022
电 话 0898-88651465
电子信箱 文: qzuXBWK@163.com
理: qzuXBLK@163.com
排版印刷 海南博威印刷有限公司
国内发行 中国邮政集团有限公司海南省分公司

Unit in Charge by Hainan Tropical Ocean University
Sponsored by Hainan Tropical Ocean University
Chief Editor Li Jingxin
Executive Chief Editor Wang Xudong
Published by Editorial Department of Journal of Hainan Tropical Ocean University
Address No.1 Yucai Road,Sanya,Hainan,P.R.China
Post Code 572022
Tel 0898-88651465
E-mail qzuXBWK@163.com
E-mail qzuXBLK@163.com
Printed by Hainan Bowei Printing Co.,Ltd.
Distributed Domestically by China Post Group Co.,LTD. Hainan Branch

ISSN 2096-3122
CN 46-1085/G4

邮发代号: 84-17

国内定价: 10.00元 / 期
60.00元 / 年

